

2026 东亚生物多样性与生物地理国际学术研讨会 暨吴征镒先生诞辰 110 周年学术思想交流会

(第一轮通知)

东亚地区是全球生物多样性最为丰富的重要区域之一，具有复杂的地质演化历史和多样的气候环境，孕育了极其丰富且独特的生物区系。该地区不仅是全球温带植物多样性的重要中心，也是众多古老类群的“避难所”和新类群的“演化摇篮”，在全球生物多样性格局形成与演化研究中占据重要地位。近年来，随着系统发育基因组学、宏观生物地理学、生态位模型及大数据分析等新技术和新方法的快速发展，东亚生物多样性的起源、演化、维持机制及其对全球变化的响应研究取得了重要进展，为深入认识区域生物多样性形成机制及制定科学保护策略提供了新的视角和重要支撑。

2026 年适逢我国著名植物学家吴征镒先生诞辰 110 周年，为纪念吴征镒先生在中国植物区系地理学和生物多样性研究领域做出的卓越贡献，云南吴征镒科学基金会拟于 2026 年 12 月 5 日至 8 日在腾冲科学家论坛期间举办“2026 东亚生物多样性与生物地理国际学术研讨会暨吴征镒先生诞辰 110 周年学术思想交流会”，会议聚焦“全球气候变化下东亚生物多样性研究与保护策略”主题，诚邀国内外相关领域专家学者，共同探讨东亚生物多样性研究前沿问题，展示最新研究成果，并为区域生物多样性保护提供科学参考。

一、会议主题

全球气候变化下东亚生物多样性研究与保护策略

二、时间和地点

时间：2026 年 12 月 5 日—8 日（5 日报到，8 日离会）

地点：云南省腾冲市

三、组织信息

主办：云南吴征镒科学基金会

承办：中国科学院昆明植物研究所东亚植物多样性与生物地理学
重点实验室、云南省植物学会

会议规模：约 150 人

四、会议内容

1. 特邀报告：邀请国内外知名专家学者做大会报告（每个报告时长 30 分钟）。

2. 专题报告：设置会议报告席位（每个报告时长 20 分钟，报告意向可在会议注册时申请）。

3. 墙报交流：提供场地供与会者展示墙报，墙报尺寸为 180cm(高) × 80cm（宽）。

五、初步日程

日期	内容
12 月 5 日（周六）	会议报到
12 月 6 日（周日）	开幕式、特邀报告、专题报告
12 月 7 日（周一）	专题报告、吴征镒学术思想交流会
12 月 8 日（周二）	离会

六、参会注册

1. 会议注册网址：<http://ISBBEA2026.scimeeting.cn>



2. 注册截止时间：2026 年 11 月 20 日

3. 本次会议注册费由云南省植物学会统一收取，用于会议期间相关费用支出。注册费标准：

参会类型	金额
普通代表	¥ 1200
学生代表	¥ 1000

4. 缴费方式

(1) 线上缴费：通过会议网站注册报名即可线上缴费。

(2) 汇款缴费：通过会议网站注册报名后，汇款到以下账户，并将汇款凭证上传至会议网站。

开户名：云南省植物学会

开户行：交通银行云南省分行营业部

账 号：5310 0010 0010 3300 00133

汇款请备注：腾冲+姓名。如多人同时缴费，需列上全部姓名。

5. 会议用餐统一安排，往返交通和住宿费用自理。

6. 会议注册费发票会后发至参会代表邮箱（网站注册时请正确填写单位全称和邮箱地址）。注册费一经缴纳不再退款，可转给同单位的参会代表。

七、会议联系人

会务咨询：

杨云珊，13888179794，ysyang@mail.kib.ac.cn

唐 嘉，13208718336，tangjia@mail.kib.ac.cn

学术咨询：

向春雷，18213838796，xiangchunlei@mail.kib.ac.cn



The 2026 International Symposium on Biodiversity and Biogeography in East Asia and Symposium Commemorating the 110th Anniversary of the Birth of Prof. Zhengyi Wu (First Circular)

East Asia is one of the world's most biodiverse regions, characterized by a complex geological history and diverse climatic conditions that have fostered exceptionally rich and unique biota. The region is not only a major center of global temperate plant diversity, but also serves as both a refuge for ancient lineages and an evolutionary cradle for newly diversified taxa. East Asia therefore provides a unique natural laboratory for understanding the origin, evolution, and maintenance of global biodiversity.

In recent years, rapid advances in phylogenomics, macrobiogeography, ecological niche modeling, and biodiversity informatics have greatly enhanced our understanding of the origin, evolution, maintenance, and environmental responses of East Asian biodiversity. These advances are providing new perspectives and important scientific foundations for developing effective biodiversity conservation strategies in the face of global environmental change.

The year 2026 marks the 110th anniversary of the birth of Professor Zhengyi Wu, a distinguished Chinese botanist and phytogeographer who made outstanding contributions to plant geography, plant taxonomy, and biodiversity research in China. To commemorate his remarkable scientific achievements and academic legacy, Zhengyi Wu Science Foundation and the Kunming Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences, together with the Botanical Society of Yunnan, will jointly host **the 2026 International Symposium on Biodiversity and Biogeography in East Asia and Symposium Commemorating the 110th Anniversary of the Birth of**

Professor Zhengyi Wu. The symposium will be held in Tengchong, Yunnan Province, China, from **December 5 to 8, 2026.**

The symposium will focus on the theme:

Biodiversity Research and Conservation Strategies in East Asia under Global Climate Change

Experts and scholars from China and around the world are warmly invited to participate in the symposium, share recent advances in biodiversity and biogeographical research, discuss emerging scientific challenges, and explore innovative approaches to biodiversity conservation under global environmental change.

1. Conference Theme

Biodiversity Research and Conservation Strategies in East Asia under Global Climate Change

2. Date and Venue

Date: December 5–8, 2026

(December 5: Registration; December 8: Departure)

Venue: Tengchong, Yunnan Province, China

3. Organizers

Wu Zhengyi Science Foundation

Key Laboratory of Plant Diversity and Biogeography of East Asia,
Kunming Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences

Botanical Society of Yunnan

Expected Attendance: Approximately 150 participants

4. Scientific Program

Plenary Lectures: Distinguished scholars from China and abroad will be invited to deliver plenary lectures on major advances and emerging frontiers in biodiversity and biogeographical research. **Duration:** 30 minutes per presentation

Oral Presentations: Participants may apply to give an oral presentation during the registration process. Presentations should address topics related

to the conference theme and its associated research areas. **Duration:** 20 minutes per presentation

Poster Session: A poster session will be organized to provide participants with an opportunity to present and discuss their latest research.

Poster size: 180 cm (H) × 80 cm (W)

5. Preliminary Schedule

Date	Program
December 5 (Saturday)	Registration
December 6 (Sunday)	Opening Ceremony, Plenary Lectures, and Oral Presentations
December 7 (Monday)	Oral Presentations and Symposium on the Academic Legacy of Prof. Zhengyi Wu's
December 8 (Tuesday)	Departure

The detailed scientific program will be announced in a subsequent circular.

6. Register to attend

Participants are warmly invited to register for the symposium through the conference website: <http://ISBBEA2026.scimeeting.cn>



Registration deadline: November 20, 2026

7. Registration Fee

The registration fees for the symposium are as follows. Registration fees will be collected by the **Botanical Society of Yunnan** and used to cover expenses associated with the organization of the symposium.

Participation Type	Registration Fee
--------------------	------------------

Regular Participant	RMB1200
Student Participant	RMB 1000

Payment Methods

Participants may pay the registration fee using either of the following methods:

(1) Online Payment: Please complete your registration through the conference website and make the payment online.

(2) Bank Transfer: After completing your registering on the conference website, participants may remit the registration fee to the following bank account and upload the payment receipt to the conference website. Account Holder: Yunnan Botanical Society

Bank: Bank of Communications, Yunnan Branch Business Department

Account Number: 5310 0010 0010 3300 00133

When making the bank transfer, please indicate “**Tengchong + Your Name**” in the payment remarks. If the payment is made on behalf of multiple participants, please include the names of all participants in the payment remarks. **Accommodation, Meals, and Transportation**

Meals during the symposium will be arranged by the organizers. Participants are responsible for their own round-trip transportation and accommodation expenses.

Invoices and Cancellation Policy

Electronic invoices for registration fees will be issued and sent to the email address provided by each registered participant after the symposium. Please ensure that you provide your full institutional/organizational name and a valid email address when completing the online registration.

Registration fees are **non-refundable once payment has been made**. However, a paid registration may be transferred to another participant from the **same institution or organization**.

8. Contacts

Conference Secretariat:

Jia Tang

Tel: +86 13208718336

Email: tangjia@mail.kib.ac.cn

Academic Inquiries:

Chunlei Xiang

Tel: +86 18213838796

Email: xiangchunlei@mail.kib.ac.cn

Wu Zhengyi Science Foundation

August 17, 2026